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V tomto čísle naleznete 

Milé čtenářky a čtenáři,  
jeden nabitý prosincový týden máme 
za sebou, další neméně náročný je 
před námi. Dominovat mu budou po-
slední letošní Evropská rada, jubilejní 
summit EU-ASEAN a plenární zasedání 
Evropského parlamentu ve Štrasburku, 
které bude pro letošek také poslední. 
Než se do Bruselu ve středu sjedou lídři 
EU a lídři států ASEAN, uskuteční se zde 
několik zasedání Rady EU. Od neděle 
do pondělí jednali ministři odpovědní 
za zemědělství a rybolov o aktuální 
situaci na trhu v členských státech, 
zejména s ohledem na probíhající válku 
Ruska proti Ukrajině, rybolovných prá-
vech na rok 2023 ve vodách EU i mimo 
ně nebo o strategických plánech v rám-
ci společné zemědělské politiky. Hned 
v pondělí se setkali také ministři zahra-
ničních věcí.  
Na programu měli nejprve ministerské 
zasedání Východního partnerství, po 
kterém následovala Rada pro zahra-
niční věci. Ta se věnovala ruské agresi 
vůči Ukrajině, dění v Íránu nebo strate-
gii Global Gateway. Rovněž ve dvou 

formacích se Rada schází i v úterý. Mini-
stři odpovědní za energetiku na mimo-
řádném zasedání řeší především návrh 
nařízení Rady o dočasném mechanismu 
korekce trhu s plynem. Rada pro obecné 
záležitosti se zabývá přípravou Evropské 
rady, dialogem o právním státu, legisla-
tivními prioritami EU pro roky 2023  
a 2024 nebo obecným přístupem k naří-
zení o transparentnosti a cílení politické 
reklamy. 

Ve středu se uskuteční jubilejní summit EU 
– ASEAN, a sice u příležitosti 45 let di-
plomatických vztahů mezi oběma bloky.  
Na programu je mimo jiné potvrzení zá-
vazku EU a jejích členských států vůči stra-
tegickému partnerství EU – ASEAN či po-
tvrzení společného závazku vůči meziná-
rodnímu řádu založenému na pravidlech, 
dodržování mezinárodního práva a pro-
sazování účinného multilateralismu.  
Ve čtvrtek proběhne poslední letošní Ev-
ropská rada. Lídry EU čeká náročné jed-
nání věnované několika zcela zásadním 
tématům. Vrátí se samozřejmě k ruské 
agresi na Ukrajině, hovořit budou napří-
klad o zajištění dlouhodobého financová-
ní vojenské pomoci Ukrajině, trestání vá-
lečných zločinů nebo další makrofinanční 
asistenci.  

Dalšími tématy zasedání budou posilová-
ní obranných kapacit EU a transatlantické 
vztahy. Nejdelší diskuze pak lídry čeká 
k tématu energetiky. 
Naposledy v letošním roce se ve Štra-
sburku v tomto týdnu setkají poslanci Ev-
ropského parlamentu na plenárním zase-
dání. Program mají nabitý. Věnovat se 
budou očekáváním od Evropské rady, 
humanitární situaci na Ukrajině nebo re-
akci EU na americký zákon ke snížení 
inflace. Čeká je také rozprava se slovin-
ským premiérem R. Golobem v rámci cyk-
lu „To je Evropa“ a předání letošní Sa-
charovovy ceny, která byla udělena 
ukrajinskému lidu.  

Úvodník 

Summit EU - západní Balkán 

Summit členských států EU a zemí 
západního Balkánu se 6. prosince 
poprvé uskutečnil přímo v regionu, 
v albánské Tiraně, jako projev pod-
pory vzhledem k nelehké situaci 
způsobené válkou na území Evropy 
a jejími dopady na bezpečnost, ener-
getiku a životní podmínky.  

Hlavním cílem summitu bylo opětovně 
zdůraznit význam strategického partner-
ství mezi EU a západním Balkánem  
a posílit vzájemnou spolupráci. Delegaci 
ČR vedl premiér Petr Fiala. 
Lídři EU a západního Balkánu se zabý-
vali energetickou krizí. /Pokr. na s. 2/ 
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Balíček opatření týkajících se rovnosti > Komise 

Komise (komisařka pro rovnost H. Dalliová ve spolu-
práci s místopředsedkyní Komise pro hodnoty a trans-
parentnost V. Jourovou) zveřejnila dne 7. prosince 
v rámci balíčku opatření na podporu rovnosti dva ná-
vrhy na posílení orgánů pro rovné zacházení s cílem 
účinněji bojovat proti diskriminaci v Evropě a také ná-
vrh nařízení upravující uznávání rodičovství mezi člen-
skými státy EU.  
Cílem tohoto návrhu je poskytnutí právní jistoty rodinám 
s dětmi tak, aby požívaly stejná práva a ochranu ve 
všech členských státech EU, s primárním ohledem na zájmy 
dětí. Návrh byl jako jeden z klíčových legislativních kroků 
avizován i ve Strategii pro rovnost LGBTQI osob, ačkoli 
se nevztahuje jen na děti stejnopohlavních párů, ale na 
všechny děti žijící v jakémkoli typu rodiny. Jedním 
z hlavních aspektů návrhu je, že rodičovství určené v jed-
nom členském státě EU by mělo být uznáno i ve všech 
ostatních členských státech bez jakéhokoli zvláštního po-
stupu. To vychází z práva na volný pohyb v rámci EU. 
Nyní jsou tyto situace řešeny podle vnitrostátních právních 
předpisů (což představuje právní překážky a přináší ne-
jistotu a nutnost zahájit správní či soudní řízení). 
Návrh obsahuje tyto hlavní prvky: Určení příslušnosti 
soudu členského státu;  Určení rozhodného práva 
(Právem rozhodným pro určení rodičovství by mělo být 
zpravidla právo státu, v němž má obvyklé bydliště oso-
ba, která dítě porodila. Pokud toto pravidlo vede k urče-
ní rodičovství pouze u jednoho rodiče, alternativní mož-
nosti zajišťují, aby rodičovství bylo možné určit u obou 
rodičů.); Pravidla pro uznávání rodičovství (návrh stano-
ví uznávání soudních rozhodnutí a veřejných listin, které 
zakládají nebo prokazují určení rodičovství). Rodičovství 
určené v jednom členském státě by mělo být zpravidla 
uznáno i ve všech ostatních členských státech bez jakého-
koli zvláštního postupu); Vytvoření evropského osvědče-
ní o rodičovství (děti nebo jejich právní zástupci o ně 
mohou požádat členský stát, který rodičovství určil, a pou-
žít je k prokázání svého rodičovství ve všech ostatních 
členských státech). Komise navrhuje harmonizovaný vzor, 
který bude společný pro celou EU. Používání osvědčení by 
bylo pro rodiny nepovinné, mají však právo o ně požádat 
a nechat je akceptovat v celé EU.  
Nařízení se zaměřuje primárně na vztah rodič - dítě. Ro-
dič by měl být automaticky považován za rodiče dítěte v 
celé EU bez dalšího (nevztahuje se pouze na stejnopo-
hlavní páry, určující je obvyklý pobyt v rámci EU). Právním 
základem je čl. 81 odst. 3 SFEU, který vyžaduje jednomy-

slné přijetí v Radě po konzultaci s Evropským parla-
mentem. Pokud nebude při jednání jednomyslnosti 
dosaženo, je možno projednat a přijmout návrh v re-
žimu posílené spolupráce. 
Další návrhy týkající se orgánů pro rovné zacházení 
(v ČR se jedná o Veřejného ochránce práv/
ombudsmana) mají zlepšit a sjednotit jejich postavení. 
Doposud bylo jejich fungování na evropské úrovni 
sjednoceno zejm. pomocí doporučení. To vedlo k vý-
znamným rozdílům mezi členskými státy, zejména po-
kud jde o pravomoci, nezávislost, zdroje, dostupnost a 
efektivitu orgánů pro rovné zacházení.  
Komise navrhuje soubor závazných pravidel, která 
mají posílit úlohu a nezávislost těchto orgánů. Iniciati-
va se skládá ze dvou v podstatě totožných návrhů 
směrnic. Důvodem pro předložení dvou návrhů je sku-
tečnost, že šest směrnic, jichž se iniciativa týká, je za-
loženo na dvou odlišných právních základech, které 
vyžadují odlišné postupy přijímání. Návrh směrnice o 
normách pro orgány pro rovné zacházení v oblasti 
rovného zacházení a rovných příležitostí pro ženy a 
muže v oblasti zaměstnání a povolání vychází z člán-
ku 157 SFEU (uplatnění zásady stejné odměny mužů a 
žen za stejnou nebo rovnocennou práci) a bude pro-
jednáván v rámci řádného legislativního postupu.  
Návrh směrnice Rady o normách pro orgány pro rov-
né zacházení vychází z článku 19 SFEU (přijímání 
opatření k boji proti diskriminaci na základě pohlaví, 
rasy nebo etnického původu, náboženského vyznání 
nebo přesvědčení, zdravotního postižení, věku nebo 
sexuální orientace), zahrnující ostatní čtyři směrnice o 
rovnosti (79/7/EHS, 2000/43/ES, 2000/78/ES a 
2004/113/ES) bude projednáván v rámci zvláštního 
legislativního postupu (jednomyslnost v Radě v návaz-
nosti na souhlas Evropského parlamentu).   
Bude zaveden právní požadavek, aby orgány pro 
rovné zacházení nebyly vystaveny vnějším vlivům, 
zejména pokud jde o jejich právní strukturu, odpověd-
nost, rozpočet, personální obsazení a organizační 
záležitosti.  Členské státy budou muset orgánům pro 
rovné zacházení poskytnout lidské, technické a finanč-
ní zdroje nezbytné k tomu, aby mohly efektivně uplat-
ňovat všechny své pravomoci. Veřejné instituce budou 
muset včas konzultovat orgány pro rovné zacházení a 
zvážit jejich doporučení v záležitostech týkajících se 
diskriminace a rovného zacházení. /M. D. Ličková/ 

EU podpoří region západního Balkánu implementací 
energetického podpůrného balíčku v hodnotě 1 mld. eur 
ve formě grantů. Partneři EU byli rovněž vyzváni k ak-
tivnímu zapojení v rámci společné platformy pro nákupy 
plynu, která by měla díky společné poptávce zajistit 
nižší ceny zapojeným zemím. 
Kromě pomoci s dlouhodobějšími energetickými procesy, 
přislíbila EU svým partnerům také pokračující asistenci v 
oblastech digitální transformace a ekonomické integra-
ce. Jak je zdůrazněno v „Tiranské deklaraci,“ tedy spo-
lečném závěrečném prohlášení lídrů EU, ke kterému se 
balkánští partneři připojili, pokračující provádění hospo-
dářského a investičního plánu a zelené a digitální agen-
dy pro západní Balkán pomůže posílit ekonomiku a 
odolnost regionu. 

Důležitým tématem v kontextu války na Ukrajině bylo 
také téma spolupráce v oblasti dalšího rozvoje ob-
ranných schopností a kapacit, mj. prostřednictvím Ev-
ropského mírového nástroje, boje proti manipulaci s 
informacemi ze zahraničí a zlepšování kolektivní ky-
bernetické bezpečnosti. 
V otázkách boje proti terorismu a organizovanému 
zločinu lídři vedli debatu o tom, jak posílit svou spolu-
práci a zabraňovat radikalizaci. V kontextu aktuální-
ho nárůstu intenzity migrace přes region pak diskuto-
vali o možných řešeních této situace. Pozitivní efekt by 
mělo přinést například urychlené sladění vízových 
politik zemí regionu s evropskou vízovou politikou, 
zkvalitňování systémů návratů a intenzifikace spolu-
práce s evropskými agenturami. /K. Lískovcová/ 
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Legislativní balíček DPH v digitálním věku > Komise 

Dne 8. prosince zahájila Komise významnou inicia-
tivu, která má pomoci sladit daňový systém 
s digitálním světem, podpořit boj proti daňovým 
podvodům a únikům a zvýšit spravedlnost v někte-
rých odvětvích.  
Podle údajů o výpadku příjmu z DPH, které byly rov-
něž zveřejněny 8. prosince, přišly členské státy v roce 
2020 o příjmy z DPH ve výši 93 miliard eur. Podle 
konzervativních odhadů lze čtvrtinu chybějících příjmů 
přímo připsat podvodům v oblasti DPH souvisejícím 
s obchodem uvnitř EU. Podniky, které chtějí využít vý-
hod jednotného trhu, zejména malé a střední podniky, 
se v současnosti musí potýkat až s 27 různými vnitro-
státními systémy DPH, z nichž každý má vlastní samo-
statnou oznamovací povinnost. Tato roztříštěnost může 
znamenat značnou administrativní zátěž a finanční ná-
klady pro společnosti, které se snaží pronikat na trh 
EU. Nejasnosti ohledně toho, jak by se mělo přistupo-
vat k ekonomice online platforem pro účely DPH, záro-
veň vedly k nerovným podmínkám s tradičnější ekono-
mikou, zejména v odvětví ubytování a dopravy.  
Cílem navržených opatření je modernizovat a zlepšit 
fungování systému daně z přidané hodnoty (DPH) v EU 
pro podniky a zvýšit jeho odolnost vůči podvodům díky 
využívaní technologie k boji proti daňovým podvodům 
a ve prospěch podniků.  
Legislativní balíček zavádí následující změny: 
Přechod k digitálnímu vykazování v reálném čase 
založenému na elektronické fakturaci pro podniky, 
které působí přeshraničně v EU. To poskytne členským 
státům cenné informace, které potřebují ke zintenzivně-
ní boje proti podvodům v oblasti DPH, zejména proti 
tzv carouselovým podvodům. Dle Komise přechod 
na elektronickou fakturaci pomůže v příštích deseti le-
tech zredukovat podvody v oblasti DPH až o 11 mili-
ard eur ročně a snížit administrativní náklady a nákla-
dy na dodržování daňových předpisů pro obchodníky 
v EU o více než 4,1 miliardy eur ročně. Zajistí také sbli-
žování vnitrostátních systémů v celé EU. 
Uplatňování DPH z hlediska ekonomiky platforem. 
Podle nových pravidel budou za výběr a odvádění 

DPH odpovědní provozovatelé platforem, pokud tak 
nečiní poskytovatelé služeb. To spolu s dalšími 
aspekty zajistí jednotný přístup ve všech členských 
státech a přispěje k vyrovnání podmínek mezi tradič-
ními službami v oblasti krátkodobého ubytování 
a dopravy a službami poskytovanými online. Usnad-
ní to také fungování malým a středním podnikům, 
které by jinak musely znát a dodržovat pravidla 
DPH ve všech členských státech, v nichž podnikají.  
Zavedení jednotné registrace k DPH v celé EU. 
Podniky, které prodávají spotřebitelům v jiném člen-
ském státě, by se mohly registrovat pro účely DPH 
pouze jednou v celé EU a plnit své povinnosti v ob-
lasti DPH prostřednictvím jednoho internetového por-
tálu a v jednom jazyce. Díky této reformě se ob-
chodníci, kteří působí přeshraničně, mohou rozhod-
nout, že se zaregistrují pouze v jednom členském stá-
tě, pokud jde o jejich prodej spotřebitelům v celé EU 
a o jejich přepravu zboží ke skladování v jiných člen-
ských státech. Po registraci v jednom členském státě 
pak budou moci plnit své povinnosti spojené s DPH 
prostřednictvím jediného on-line portálu a komuniko-
vat výhradně s daňovou správou tohoto členského 
státu v jednom jazyce, přestože jejich prodej probí-
há v celé EU.  
V praxi by po zavedení nových pravidel měly spo-
lečnosti v EU vydávat elektronické faktury za pře-
shraniční transakce mezi podniky a automaticky po-
dávat daňové správě hlášení o podmnožině údajů 
z těchto faktur podle evropské normy. Již nebudou 
muset podávat hlášení měsíčně prostřednictvím 
„souhrnných hlášení“, jako je tomu nyní, protože tyto 
informace budou zpřístupněny prostřednictvím jejich 
elektronických faktur. Aby byly vykázané údaje co 
nejlépe využity, budou je vnitrostátní daňové správy 
sdílet prostřednictvím nového informačního systému, 
který bude rovněž podporovat společnou analýzu. 
Nový systém proto rázem zajišťuje, aby byly orgány 
členských států plně informovány o transakcích v re-
álném čase, což jim umožní okamžitě odhalit a řešit 
problémy a případy podvodů s DPH. /M. Ondi-
čová/ 

Zasedání Euroskupiny a Rady ECOFIN > Rada 

Ministři financí EU na Radě pro hospodářské a fi-
nanční věci (ECOFIN) dne 8. listopadu pod vedením 
ministra Zbyňka Stanjury diskutovali o pokračování 
makrofinanční pomoci Ukrajině ve výši 18 mld. eur 
v příštím roce. Otevřeli také debatu nad zprávou 
Komise o možné revizi evropských fiskálních pravi-
del a přijali společnou deklaraci vyzývající Evropský 
parlament k omezení personálních výdajů.  
Již tradičně Euroskupina v inkluzivním formátu zase-
dala den před jednáním Rady, na kterém si ministři 
vyměnili názory na současný makroekonomický výhled 
v EU a diskutovali o návrhu Komise o společném přístu-
pu k režimům podpory pro řešení vysokých cen energií.  
Řádné jednání Rady ECOFIN bylo zahájeno projed-
náním legislativních bodů. Rada se dohodla na svém 
postoji ke dvěma zbývajícím legislativním aktům, který-
mi se provádí mezinárodní bankovní standardy 
Basel III. Tyto akty obsahují reformní opatření, která 
mají pomoci posílit odolnost bankovního sektoru EU 

a zdokonalit dohled nad ním i řízení rizik. Rada také 
vedla diskuzi o těch částech směrnice o eurovinětě, 
které se týkají zdanění těžkých nákladních vozidel 
za využívání silniční infrastruktury. Ministři jednali 
o hospodářských a finančních dopadech agrese 
Ruska vůči Ukrajině a poskytli politické pokyny 
k dalšímu postupu směrem ke strukturálnějšímu řešení 
pro unijní finanční pomoc Ukrajině v roce 2023. 
Zdůraznili především naléhavost této otázky a vyslo-
vili se pro rámec, která by poskytoval předvídatel-
nost a flexibilitu a který by Komisi umožnil mobilizo-
vat zdroje vydáváním dluhopisů v mezích dohodnu-
tých rozpočtových limitů. Cílem je, aby bylo v lednu 
2023 zahájeno vyplácení pomoci Ukrajině každý 
měsíc. V rámci nelegislativních bodů Rada schválila 
závěry o statistice EU, v nichž uvítala reakci Evrop-
ského statistického systému na potřebu nových a včas-
nějších statistik, která vznikla v důsledku války 
na Ukrajině. /M. Ondičová/ 

https://taxation-customs.ec.europa.eu/taxation-1/value-added-tax-vat/vat-gap_en
https://taxation-customs.ec.europa.eu/taxation-1/value-added-tax-vat/vat-digital-age_en
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Zasedání Rady pro spravedlnost a vnitřní věci > Rada 

Dne 8. a 9. prosince zasedala Rada pro spravedl-
nost a vnitřní věci (JHA) naposledy pod českým ve-
dením. Na závěr si může české předsednictví připsat 
několik významných úspěchů. Jedním z nich je roz-
šíření Schengenu o Chorvatsko.  
Ministři vnitra EU a přidružených států jednomyslně 
schválili rozšíření schengenského prostoru o Chorvatsko. 
To se od 1. ledna 2023 připojí k dalším 26 státům 
do zóny společného volného pohybu.  Právě rozšíření 
Schengenu bylo jednou z priorit českého předsednictví 
v Radě EU. Ministři také debatovali o cestě kupředu 
vedoucí k rozšíření Schengenu o Rumunsko a Bulharsko. 
Oběma zemím se dostalo široké podpory, ale nebyla 
splněna podmínka jednomyslnosti. 
Rada také podpořila koncept českého předsednictví 
k reformě migrační a azylové politiky. Tento koncept 
ukotvuje jednu z nejcitlivějších otázek v migrační deba-
tě, tedy rovnováhu mezi odpovědností a solidaritou.  
Je postaven na povinném, ale flexibilním systému soli-
darity, a bude dále rozpracován do konkrétních legis-
lativních textů během švédského předsednictví.  
Na základě společné cestovní mapy s Evropským par-
lamentem by měla být celá reforma migrační a azylo-
vé politiky schválena do poloviny roku 2024. 
Ministři rovněž diskutovali tíživou situaci na Ukrajině, 
shodli se na doporučení Rady o posílení odolnosti kri-
tické infrastruktury, a vzali na vědomí zprávy o pokro-
ku ke dvěma legislativním textům: nařízení o řešení 
situací účelového využívání migrantů v oblasti migrace 
a azylu a nařízení o předcházení sexuálnímu zneužívá-
ní dětí a boji proti němu.   
Druhý den jednala Rada v konfiguraci ministrů sprave-
dlnosti (pod vedením ministra spravedlnosti P. Blažka). 
Byly schváleny tří obecné přístupy k návrhu směrnice 

o trestněprávní ochraně životního prostředí a návrhu 
nařízení a směrnice o digitalizaci justiční spolupráce 
a přístupu ke spravedlnosti v přeshraničních občan-
ských, obchodních a trestních věcech.   
Dále byly jednomyslně přijaty závěry Rady o posíle-
ní kapacit Evropské justiční sítě pro boj proti kyber-
kriminalitě a závěry Rady k boji proti beztrestnosti 
zločinů spáchaných v souvislosti s ruskou útočnou vál-
kou. Závěry se týkají široké škály otázek, samozřej-
mě včetně práce společného vyšetřovacího týmu, 
pomoci Ukrajině a spolupráce s Mezinárodním trest-
ním soudem, ale také podpory obětí nebo spoluprá-
ce s organizacemi občanské společnosti. Závěry rov-
něž trvají na tom, že je třeba zajistit řádnou koordi-
naci veškerého tohoto úsilí, do něhož je zapojeno 
tolik různých subjektů.  
Politická diskuze ministrů proběhla k návrhu směrnice 
o vymáhání a konfiskaci majetku a návrhu směrnice 
o ochraně osob,  návrhu směrnice o ochraně osob, 
které se podílejí na účasti veřejnosti před zjevně ne-
opodstatněnými nebo zneužívajícími soudními řízení-
mi a také k přistoupení EU k Evropské úmluvě 
o ochraně lidských práv a základních svo-
bod  (EÚLP). Předložena byla také zpráva o pokro-
ku ke schválení návrhu nařízení a směrnice 
k e-důkazům, kdy se českému předsednictví podařilo 
dosáhnout na 8. politickém trialogu předběžné sho-
dy s Evropským parlamentem po více než dvou le-
tech projednávání návrhu. 
Na závěr představilo své priority nastupující švédské 
předsednictví, které naváže na práci českého před-
sednictví. Švédský ministr poté převzal symbolické 
putovní insignie předsednictví Rady JHA (hasičskou 
helmu a soudcovské kladívko). /M. D. Ličková 
a T. Kamal/  

Zasedání Rady pro zaměstnanost a sociální politiku > Rada 

Dne 8. prosince se uskutečnilo formální zasedání 
Rady pro zaměstnanost a sociální politiku (EPSCO). 
Radě předsedal Marian Jurečka, místopředseda vlá-
dy ČR a ministr práce a sociálních věcí.  
Po schválení programu zasedání přistoupilo české 
předsednictví k přijetí obecného přístupu u směrnice 
o zlepšení pracovních podmínek při práci prostřed-
nictvím platforem. Kompromisní návrh, který předsed-
nictví představilo dne 7. prosince, získal podporu velké 
skupiny členských států, avšak kvalifikované většiny 
dosaženo zatím nebylo. Nadále byly státy rozděleny 
na tři skupiny – více ambiciózní, méně ambiciózní a bez 
schválené pozice. České předsednictví poděkovalo 
za úsilí a otevřenou debatu, navrhlo přerušení jednání 
o tomto bodu a avizovalo předložení dalšího kompro-
misu během jednání. Na začátku odpolední části jed-
nání předložilo předsednictví nový kompromisní návrh 
a umožnilo členským státům seznámit se s návrhem 
a konzultovat jej s ústředím během projednávání dal-
ších bodů. V závěru jednání se ministři k návrhu vrátili. 
Kvalifikovaná většina pro návrh však nebyla dosažena 
a obecný přístup tak nebyl přijat.  
Dalším bodem jednání Rady byla politická rozprava 
k evropskému semestru 2023. Pro většinu členských 
států je zapojení Rady EPSCO v semestru adekvátní 
a je třeba zabránit další administrativní zátěži. Rada 

taktéž dosáhla politické dohody u doporučení Rady 
o přiměřeném minimálním příjmu zajišťujícím ak-
tivní začlenění. Rada dále schválila závěry o začle-
ňování osob se zdravotním postižením na trh prá-
ce. Ministři se následně věnovali směrnici o ochraně 
zaměstnanců před riziky spojenými s expozicí az-
bestu při práci. Předsednictví uvedlo, že návrh byl 
zveřejněn v září a azbest je jednou z hlavních příčin 
rakovin z povolání. Rada přijala k návrhu obecný 
přístup.  
Předsednictví podalo informaci k návrhu rozhodnutí 
o Evropském roku dovedností 2023. Pozice Rady již 
byla schválena, čeká se na stanovisko Evropského 
parlamentu. Dále předsednictví informovalo o ná-
vštěvě české vlády na Ukrajině. Následoval neformál-
ní oběd ministrů, který se zaměřil na téma úloha ro-
dinné politiky v kontextu demografického vývoje 
v EU. V úvodu odpolední části zasedání Rady podala 
Komise informaci o Evropské platformě pro boj proti 
bezdomovectví. Těžištěm odpolední části zasedání 
Rady (za přítomnosti zástupců Evropského institutu 
pro rovnost pohlaví – EIGE a Sociální služby Evropa – 
SSE) byla politická debata k Evropské strategii v ob-
lasti péče. /M. Žiga/ 
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Aktuální události > Informace 

Dne 6. prosince vyšel druhý podcast ministra pro ev-
ropské záležitosti Mikuláše Beka.  
V podcastu rozebíráme, co přesně znamená Rule of Law 
neboli právní stát. Vysvětlujeme, podle čeho se pozná, že 
žijeme v dobře fungujícím právním státě,  
a co se může stát, když některá z členských zemí EU v 
dodržování pravidel právního státu selhává. Pusťte si dru-
hý díl podcastu BEK LADÍ EVROPU s ministrem pro ev-
ropské záležitosti Mikulášem Bekem.   
Plenární zasedání Evropského parlamentu, od 12. do 
15. prosince,  

Mezi hlavní témata tohoto týdne patří: Udělení Sacharo-
vovy ceny 2022 statečnému ukrajinskému lidu, příprava 
summitu EU, reakce EU na narušující daňové úlevy v USA, 
debata o humanitární situaci na Ukrajině, 

Zasedání Rady pro energetiku, 13. prosince, 
Hlavním bodem na pořadu jednání ministrů energeti-
ky zemí EU bude návrh nařízení Rady o dočasném 
mechanismu korekce trhu s plynem.  

Zasedání Rady pro obecné záležitosti, 13. prosince,  
Rada bude usilovat o dosažení obecného přístupu 
k nařízení o transparentnosti a cílení politické rekla-
my. V rámci příprav na zasedání Evropské rady dne 
15. prosince 2022 ministři dále projednají návrh zá-
věrů.  
Evropská rada 15. prosince, 
Reakce EU na invazi Ruska na Ukrajinu 

 

Rámcová pozice ke sdělení Komise Evropskému parla-
mentu, Evropské radě, Radě, Evropskému hospodářskému 
a sociálnímu výboru a Výboru regionů Digitalizace ener-

getického systému – akční plán EU (Vypracovalo Mi-
nisterstvo průmyslu a obchodu) 

Schválené rámcové pozice > Informace 

Revize pravidel pro baterie > Evropský parlament 

V pátek 9. prosince dosáhli zástupci Evropského 
parlamentu a Rady EU dohody o revizi pravidel EU 
pro baterie a odpadní baterie. Návrh nařízení je 
komplexní právní úpravou, která se bude týkat celé-
ho životního cyklu jednoho výrobku od návrhu až 
po konec jeho životnosti.  
Baterie jsou z hlediska transformace evropské energe-
tiky považovány za klíčovou technologii. Mají zásadní 
význam pro udržitelnou mobilitu a pro skladování 
energie z obnovitelných zdrojů. Jsou zároveň nedílnou 
součástí každodenního života občanů. Očekává se, že 
poptávka po bateriích v příštích letech rychle poroste, 
a to zejména po elektrických silničních vozidlech a leh-
kých dopravních prostředcích používajících k pohonu 
baterie, což zvyšuje význam tohoto trhu v celosvětovém 
měřítku. Dohodnutá pravidla se budou vztahovat na 
celý životní cyklus baterie, od návrhu až po konec ži-
votnosti, a budou se vztahovat na všechny druhy bate-
rií a akumulátorů uváděných na trh nebo do provozu v 

EU: přenosné baterie, baterie lehkých dopravních pro-
středků, průmyslové baterie, baterie elektrických vozi-
del nebo automobilové baterie. 
Zástupci Evropského parlamentu a Rady se shodli na 
přísnějších požadavcích týkajících se snadnější výměny 
a vyjímání. Pro lepší informování spotřebitelů budou 
baterie opatřeny štítky a QR kódy s informacemi  
o jejich hlavních vlastnostech (např. technickém stavu, 
bezpečnosti a předpokládané době životnosti baterií, 
o použitých surovinách). Průmyslové baterie a baterie 
elektrického vozidla uvedená na trh nebo do provozu, 
s kapacitou vyšší než 2 kWh, budou muset mít elektro-
nický záznam (tzv. pas baterie). Další dohodnuté po-
žadavky se týkají nakládání s odpadem z baterií  
a procesů repasování a nového využití. Do konce roku 
2030 Komise navíc posoudí proveditelnost opatření za 
účelem postupného ukončení použití nenabíjitelných 
baterií pro všeobecné použití s cílem minimalizovat 
dopad na životní prostředí./J. Linková/ 

https://open.spotify.com/episode/6VhSlyXPpxhrWIeY7HnJyG?si=-W2S-IBqTa60VDVdyHzUgQ
https://open.spotify.com/episode/6VhSlyXPpxhrWIeY7HnJyG?si=-W2S-IBqTa60VDVdyHzUgQ

